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Abstract
 Through this study the researcher highlighted  the Palestinian  political system  among other parliamentary systems in the world that because of  it&#039;s importance to the Palestinian basic law which loaded with ambiguity and troubles .As a researchers we have to make it clear an fined a recommendations which lead us to a new Palestinian political system  to satisfy all the Palestinian needs to be free, live with dignity ,freedom and respect the political pluralism .
The researcher used the descriptive analytical course  to answer  the problem of the study,the books, the political systems ,the important sources ,the points of view of researchers and scholars  where he divided  this study into  two  main chapters; at the first one he talked about the political systems  and their relationship to the Palestinian basic law  in order to fined a solution for this study  which represented in positioning the Palestinian  political system among the parliamentary systems. 
The basic law did not decide in which the parliamentary systems it will be. The researcher worked hard to  answer the problem of the study ;he has divided the first chapter into three mainly sections :at the first one he talked about the parliamentary system based on that this section has been divided into four basic demands .At the first one  it has been talked about an overview of the establishment and the development of the  parliamentary system  where England considered the birthplace  of this system it has been established and improved there till it origins stabled and genuine .At the second  demand  he talked about the bases that the parliamentary system based on to be compare with the characteristics  which mentioned in the basic law ,where the parliamentary system based on two  main basics which are the bilateral executive system and the shared balance cooperation supervision between the legislative and excusive authority . The bilateral executive system  in the parliamentary system based on the president of the state where  The jurisprudents opinions are multiplied about it ; there are who admitted the positivity  of the  president role  . in contrast there who see the negativity of his role .Secondly, the ministry  considered  the heart of this system  and the responsible before the Perlman .Finally, it has mentioned at the fourth demand the applicability of the  parliamentary system&#039;s characteristics with the Palestinian political system.The researcher found through this study that the Palestinian political system is generally based on the same principles and characteristics of the parliamentary  system  with contrast in some of these principles .For example, the Palestinian president prevention from dissolution of the assembly, the Palestinian basic law subjected  the prime minister to the responsibility before the president  about his  and his government deeds which are the characteristics of the presidential system.
At the second  section  the researcher talked about the presidential system according to the  basic law he  explain it&#039;s characteristics and foundations  in order to be compared with the Palestinian political system  .To achieve this  goal  this section has been divided into three main demands: at the first one the researcher started  by overview about the foundation of the political system where the United States was  basic for such system because of special political and economical circumstance in the countries .Then the researcher  talked about the elements that the presidential system is  base on and compared it with the characteristics which set in the Palestinian  basic law. The presidential law is characterized  by unity of executive authority and completely separation between authorities, despite the presidential system based on completely separation principle among authorities ,the America constitution  made some exeptions on theabsolute separation principle .the most important one  is the  necessities of life  for the legislative and excutive authorities .
Finally, at the theird demand the researcher  explained how the the characteristics of  the presidential system  implicated on the Palestinian political system.The researcher discovered  through this study that the Palestinian basic law for 2002 did not work by the presidential system despite the law did not  talked  about the prime minister position among many of parliamentary  system characteristics  before modifications .after the first  modification on the basic law  for 2003 the Palestinian political  system became  the closer to the parliamentary system with some exceptions as it was mentioned above.
At the end of the first chapter  it was talked about assembly government system which made the terms of legislative and executive authorities   with representative association or elected assembly. At the second demand  it has mentioned the applications of the association  government system  where the Swiss system is  consider the only applied example  recently .By talking about the possibility of apply the association government system on the Palestinian political system it&#039;s impossible at all; that’s  by considering the characteristics  that this system basing on  which going along with the same one in the basic law.
At the second chapter of this study it  discussed and clarified  the features and the challenges  of the Palestinian political system . this chapter had been divided into tow main demands. At the first one it was mentioned the historical development of the Palestinian political system during  the Britain occupation on Palestine  wherein 1922 the occupation authority issued Palestinian  constitution  which showed that the covernment system  in Palestine based on absolute role and the constitution  written and flexible  can be modified in simple ways . Then It was talked about the Palestinian political system under the Israeli occupation ,where the West bank  after it was joined to Jordan subjected to Jordanian government. the most important  of this period  in 1955 of the Palestinian political system is the disappear of  the name Palestine from the Jordanian constitution .For Gaza strip  which subjected to Egyptian administration in 1962 where the improvement formed and recognition the Arabic writes and constants in Palestine and included in it  the name o  of Palestine .
At the second section of this  study the researcher talked about the development of the Palestinian political system at the time of Palestinian national authority .the Palestinian political experience  summarized in two levels :the declaration of the principles in 1993, the arrival of the Palestinian national authority  and the issuance of the basic law for 2002 after it was approved by the president of the national authority and the  problems  that faced during it&#039;s application .The researcher highlighted the most important  modifications which made on the basic law ,represented in  the first modification  in 2003 where the prime minster position has been updated for the first time in the Palestinian political system which based  after this modification on bilateral executive system.The second modification  based on the provision of the basic law for 2005.The modification aimed to  remove the ambiguity and achieve the legislative harmony .According the last modification it was determined the term of president role by four yeas after  it was at the old basic law  within transitional phase. At the end,  he  ended up with general results  and recommendations  about the most aspects of the study. 
 تناول الباحث من خلال هذه الدراسة موضوع موقع النظام السياسي الفلسطيني من النظم النيابية في العالم، وذلك لما يشكل هذا الموضوع من أهمية في القانون الأساسي الفلسطيني والذي اكتنفه بعض الغموض والإشكاليات التى رافقته، فكان حريا علينا كباحثين فلسطينيين أن نبين هذا الموضوع ونوضحة لازلة الإبهام والغموض والخروج بتوصيات تقودنا في النهاية للوصول إلى نظام سياسي فلسطيني جيد يلبي كافة الرغبات واحتياجات الدولة الفلسطينية في طريقها للتحرر والعيش بكرامة وحرية وتحترم فيها التعددية السياسية.
واستعان الباحث من خلال هذه الدراسة بالمنهج الوصفي التحليلي للاجابة عن إشكالية الدراسة  واستعان بكافة الكتب والانظمة السياسية والمصادر المهمة وأراء الفقهاء والباحثين،حيث قام الباحث بتقسيم هذه الدراسة إلى فصلين رئيسيين،بالاضافة الى الفصل التمهيدي الذي تحدث فيه الباحث عن التطور التاريخي للنظام السياسي الفلسطيني في ظل الانتداب البريطاني لفلسطين حيث قامت سلطة الانتداب آنذاك بإصدار مرسوم دستور فلسطين لعام 1922، والذي بين بان نظام الحكم في فلسطين مبني على أساس الحكم المطلق وان الدستور وضع مكتوبا ومرنا يمكن تعديلة بطرق غير معقدة تم الحديث بعد ذلك عن النظام السياسي الفلسطيني في فلسطين في ظل الاحتلال الإسرائيلي حيث خضعت الضفة الغربية آنذاك للحكم الأردني بعد أن تم ضمها للأردن، واهم ما يلاحظ على هذه الفترة من عمر النظام السياسي الفلسطيني اختفاء اسم فلسطين من الدستور الأردني لعام 1952, وأما بشان قطاع غزه والذي اخضع تحت الادارة المصرية حيث أصدرت الادارة المصرية القانون الأساسي لقطاع غزه عام 1955 حيث تم تعديلة عندما صدر النظام الدستوري لقطاع غزه عام 1962 حيث شكل تتطور وتم فيه إقرار الحقوق والثوابت العربية في فلسطين وأدرج فيه مسمى دولة فلسطين, وقد تطرق الباحث في الفصل الأول من هذه الدراسة إلى النظم النيابية الرئاسية ومدى انطباقها مع القانون الأساسي الفلسطيني للاجابة عن إشكالية الدراسة المتمثلة في تحديد موقع النظام السياسي الفلسطيني في أي من النظم النيابية قد تبنى حيث لم يحسم القانون الأساسي صراحتا في أي من النظم النيابية قد تبنى، وفي السعي من الباحث للإجابة عن إشكالية الدراسة فقد تم تقسيم الفصل الأول إلى ثلاثة مباحث رئيسية حيث تطرق الباحث في المبحث الأول إلى النظام البرلماني وعليه تم تقسيم هذا المبحث إلى أربعة مطالب رئيسية, تم الحديث في المطلب الأول عن لمحة تاريخية عن نشأة النظام البرلماني وتطورة, حيث تعتبر انجلترا مهد هذا النظام ففيها نشا وتتطور حتى استقامت أصولة وثبتت أركانة وأما في المطلب الثاني تم الحديث عن الأركان والدعائم التى يقوم عليها النظام البرلماني حتى يتم مقارنتها بالخصائص التى نص عليها القانون الأساسي،حيث يقوم النظام البرلماني على ركنين أساسين هما ثنائية الجهاز التنفيذي من جهة, والتوازن والتعاون والرقابة المتبادلة بين السلطتين التشريعية والتنفيذية من جهة أخرى, حيث تقوم ثنائية الجهاز التنفيذي في ظل النظام البرلماني على رئيس الدولة, ولقد تم الحديث عن دور رئيس الدولة في ظل النظام البرلماني حيث تعددت الآراء الفقهية بشان دورة, فهنالك من يقرر بايجابية دور رئيس الدولة, وهنالك من يرى من جهة أخرى بسلبية دور رئيس الدولة, وثانيا تعد الوزارة في النظام البرلماني القلب المحرك لهذا النظام والمسؤولة أمام البرلمان, ونهايتا تم الحديث في المطلب الرابع من الفصل الأول من الدراسة إلى مدى انطباق خصائص النظام البرلماني على النظام السياسي الفلسطيني حيث وجد الباحث من خلال هذه الدراسة بان القانون الأساسي الفلسطيني قد تبنى بصفة عامة بذات المبادئ والخصائص التى يقوم عليها النظام البرلماني مع وجود بعض المبادئ والخصائص التى تتناقض مع النظام البرلماني منها على سبيل المثال عدم منح الرئيس الفلسطيني صراحتا حق الحل للمجلس التشريعي كما انه ايضا اخضع القانون الأساسي الفلسطيني رئيس الوزراء للمسؤولية أمام رئيس السلطة عن أعمالة وأعمال حكومته وهي من خصائص النظام الرئاسي.
ثم بعد ذلك تتطرق الباحث في المبحث الثاني إلى النظام الرئاسي وللتعرف على خصائصة وأركانة كي يتم مقارنتها بخصائص النظام السياسي الفلسطيني حسب ما ورد في القانون الأساسي  ولتحقيق هذه الغاية تم تقسيم هذا المبحث إلى ثلاثة مطالب رئيسية:تناول الباحث ابتداء في المطلب الأول بالحديث عن لمحة تاريخية عن نشأة النظام الرئاسي حيث كانت الولايات المتحدة الامريكية المنبع الرئيس لهذا النظام وذلك لظروف خاصة قد سادت تلك البلاد من ظروف سياسية واقتصادية، ثم تطرق الباحث بعد ذلك إلى الحديث عن مقومات النظام الرئاسي التى يرتكز عليها ومقارنتها بالخصائص التى نص عليها القانون الأساسي الفلسطيني حيث يتميز النظام الرئاسي بوحدة السلطة التنفيذية والفصل التام بين السلطات،وعلى الرغم من أن النظام الرئاسي يقوم على مبدأ الفصل التام بين السلطات إلا انه جاء الدستور الأمريكي ببعض الاستثناءات على مبدأ الفصل المطلق بين السلطات أبرزتها ضرورات الحياة العملية بالنسبة للسلطتين التشريعية والسلطة التنفيذية، وأخيرا تتطرق الباحث في المطلب الثالث إلى مدى انطباق خصائص النظام الرئاسي على النظام السياسي الفلسطيني، حيث اتضح للباحث من خلال هذه الدراسة على أن القانون الأساسي الفلسطيني لعام 2002 لم يأخذ بشكل النظام الرئاسي على الرغم من عدم النص على منصب رئيس الوزراء في ظل وجود العديد من خصائص النظام البرلماني قبل التعديل, وبعد أن جرى التعديل الأول على القانون الأساسي لعام 2003 أصبح النظام السياسي الفلسطيني الأقرب إلى النظام البرلماني مع وجود بعض الاستثناءات كما تم الاشارة سابقا من هذه الدراسة.
وفي الفصل الثاني من هذه الدراسة تم الحديث عن ملامح النظام السياسي الفلسطيني, حيث تم توضيح معالم النظام السياسي الفلسطيني في ظل هذا الفصل, حيث تم تقسيم هذا الفصل إلى مطلبين أساسيين تم الحديث في المبحث الأول عن الاحزاب السياسية واثرها على النظام السياسي الفلسطيني، خاصتا وان القانون الاساسي الفلسطيني كفل الحق في تشكيل الاحزاب السياسية وسمح بالتعددية الحزبية،واحال ايضا موضوع تنظيم الاحزاب السياسية الى القانون,وتم تقسيم هذا المبحث الى مطلبين تناول الباحث في المطلب الاول بلمحة عامة عن الاحزاب السياسية من حيث مفهومها وانواعها، ومن ثم تتطرق الباحث في المطلب الثاني الى التنظيم الدستوري للاحزاب السياسية وفقا للقانون الاساسي الفلسطيني والقوانين التى صدرت بهذا الشان، وأما في المبحث الثاني من هذه الدراسة،فلقد تناول الباحث تتطور النظام السياسي الفلسطيني في عهد السلطة الوطنية الفلسطينية حيث تتلخص تجربة النظام السياسي الفلسطيني في عهد السلطة الوطنية الفلسطينية بمرحلتين هما  إعلان المبادئ عام 1993 وقدوم السلطة الوطنية الفلسطينية وصدور القانون الأساسي سنة 2002 بعد المصادقة عليه من قبل رئيس السلطة الوطنية, وما اكتنفة من إشكاليات أثناء تطبيقة والمخالفات ايضا, ومن بعد ذلك تتطرق الباحث إلى أهم التعديلات التى أجريت على القانون الأساسي والتى تتمثل في التعديل الأول لعام 2003 م والذي بموجبة تم استحداث منصب رئيس الوزراء لأول مرة في النظام السياسي الفلسطيني والذي أصبح يقوم بعد هذا التعديل على ثنائية الجهاز التنفيذي، والتعديل الثاني على أحكام القانون الأساسي لعام 2005م والذي هدف التعديل إلى إزالة الإبهام والغموض وتحقيق الانسجام التشريعي وتم بموجب هذا التعديل الأخير تحديد مدة ولاية الرئيس أعضاء المجلس التشريعي بأربعة سنوات بعد أن كانت في ظل القانون الأساسي السابق ضمن المرحلة الانتقالية، ثم في النهاية وضعت خاتمة عرض فيها نتائج عامة على معظم نواحي الدراسة ووضع توصيات بشأنها. 


Description



Keywords



Citation



URI
 https://hdl.handle.net/20.500.11888/8336


Collections
Public Law


 Full item page 








DSpace software copyright © 2002-2024 LYRASIS
	Cookie settings
	Privacy policy
	End User Agreement
	Send Feedback












